

PRACTICE - PRATIQUE

Ethics and CPA

IAN R. NICHOLSON, PhD - Leader, Practice

One of the more important underlying aspects of our profession in the Canadian Psychological Association has been the Ethics Committee. While not strictly a part of Professional Affairs, it is one of the primary supports of our profession. Just as David Dozois wrote in a recent column for Scientific Affairs, the work of our ethics committee has an important impact on all Psychologists in our country.

The ethics committee has developed, and continues to develop, a number of important ethics policy documents for the Canadian Psychological Association. The members who have been involved with the ethics committee have played an important role in the very centre of Canadian Psychology for many, many years.

In the centre of this committee is Dr. Carole Sinclair. She has been at the forefront of the work of this committee for many years. Whether it's the development of the web-based ethics course, the code comparison for the CPA, APA, and ASPPB ethic codes, the material written for *Psynopsis* on Psychology's role in interrogation and torture, or her ongoing regular consultations with members on ethics issues, she has been a sure and steady hand for our profession in Canada for many years.

Her strong leadership in the ethics for our profession has been recognized broadly. She has been a member of the Ontario Psychological Association's Ethics and Policy Committee for many, many years and has been recognized by them for her continued contributions to the profession. She has also sat for many years on the Association of State and Provincial Psychology Boards' Examination Committee as the Examination for Professional Practice in Psychology (EPPP) expert on ethics questions.

For anyone who has had the good fortune to have worked with Dr. Sinclair, her thoughtful, caring, knowledgeable, and always pleasant manner makes her someone that colleagues can readily turn to for guidance.

Many members are probably unaware, but Dr. Sinclair also plays a unique role with the Canadian Psychological Association Board of Directors. All of the committees of the Board are to be chaired by members of the CPA Board. One exception to this rule has routinely been the CPA Ethics Committee. The Board has long recognized that having Dr. Sinclair chair this important committee makes much more sense than having

a member of our Board as its chair.

I should not give the impression that Dr. Sinclair is alone in working on these issues. There are many other members of the ethics committee that make important contributions to our profession, including Denise Larson, Ivan Zinger, Jean Pettifor, Lee Handy, Pat O'Neill, Pierre Ritchie, Tom Strong, Cannie Stark, Nicole Aube, and Janel Gauthier. By singling out Dr. Sinclair's leadership, I do not mean to be dismissive of their important roles as well.

In my six years on the board, I have had the good fortune to have worked with this committee. It has been truly wonderful for me to work with so many experienced members of our profession who are as thoughtful as the members of this committee are about some of the most difficult issues confronting our profession.

Before I finish this column, I need to thank the Canadian Psychological Association for the opportunity to write this column for the last four years. As I prepare to leave the Board, I want to thank the members for their many positive comments to these. I also want to thank the membership, the CPA office, and the various CPA Boards and Executives over the past six years who have assisted me in the various activities I have undertaken on behalf of our profession.

I want to give a particular thanks to Dr. John Service and Dr. Karen Cohen. I also want to say that I have had the opportunity to work with Dr. Cohen for the last 9 years and know that our association is in excellent hands with her as our new Executive Director.

Finally, I want to voice my strong support for our new President-Elect, Dr. Martin Antony. He is one of our nation's strongest and most prominent psychologists. He is a thoughtful and impressive psychologist and will do a wonderful job in the role and we are very fortunate to have him agree to take on this most important of positions of leadership and advocacy for our profession.

La déontologie et la SCP

IAN R. NICHOLSON, PhD - Chef, pratique

A la Société canadienne de psychologie, l'un des aspects les plus fondamentaux de notre profession est le Comité de déontologie. Bien qu'il ne fasse pas partie à proprement parlé du Comité des affaires professionnelles, il est l'un des principaux appuis sur lesquels peut compter notre profession. Comme l'a écrit David Dozois dans une récente chronique pour le Comité des affaires scientifiques, la portée du travail du Comité de déontologie s'étend à tous les psychologues du pays.

Le Comité de déontologie a produit, à l'intention de la Société canadienne de psychologie, d'importants et multiples documents de politique sur l'éthique, et il entend continuer de le faire. Depuis un grand nombre d'années, les membres du Comité de déontologie ont joué un rôle crucial au sein même de la psychologie au Canada.

Le pivot de ce comité est Dr. Carole Sinclair. Pendant des années, elle a été à l'avant-plan des activités du comité. Ses réalisations, notamment la création d'un cours sur l'éthique donné sur le Web, la comparaison des codes de déontologie de la SCP, de l'APA et de l'Association of State and Provincial Psychology Boards (ASPPB), les articles sur le rôle de la psychologie en ce qui a trait aux interrogatoires et à la torture qu'elle a signés dans *Psynopsis* et ses consultations régulières auprès des membres sur les questions d'éthique, ont fait d'elle une ressource sûre et indéfectible pour la psychologie au Canada.

Pendant d'innombrables années, elle a fait partie du comité sur l'éthique et les politiques de l'Ordre des psychologues de l'Ontario, lequel l'a reconnue pour son apport continual à la profession. Elle a en outre longtemps siégé au comité d'examen de l'ASPPB à titre d'experte en matière d'éthique de l'Examen de pratique professionnelle en psychologie (EPPP).

Ceux d'entre vous qui ont eux la chance de travailler avec Dr. Sinclair reconnaîtront sans doute que son atti-

tude attentionnée et bienveillante, ses connaissances et son abord immuablement agréable encouragent ses collègues à se tourner naturellement vers elle pour avoir des conseils.

Plusieurs membres ne le savent probablement pas, mais Dr. Sinclair joue un rôle unique au conseil d'administration de la Société canadienne de psychologie. Même si les comités du conseil d'administration doivent être présidés par ses membres, le comité de déontologie de la SCP a souvent fait exception. De tout temps, le conseil a reconnu qu'il était plus judicieux d'accorder à Dr. Sinclair la présidence de cet important comité plutôt que de donner à un membre du conseil d'administration le rôle de président.

Mais il ne faut pas croire que Dr. Sinclair travaille seule. Plusieurs autres membres du Comité de déontologie ont apporté d'importantes contributions à notre profession, notamment Denise Larson, Ivan Zinger, Jean Pettifor, Lee Handy, Pat O'Neill, Pierre Ritchie, Tom Strong, Cannie Stark, Nicole Aubé et Janel Gauthier. Même si, dans ces lignes, je félicite le leadership de Dr. Sinclair, loin de moi l'intention de garder sous silence le rôle apprécié qu'ils jouent.

Pendant mes six années au conseil d'administration, j'ai eu la chance exceptionnelle de travailler avec le Comité de déontologie. C'était merveilleux de travailler avec autant de psychologues professionnels d'expérience, tout aussi diligents que les membres du comité. C'est à eux



qu'on a confié l'une des questions les plus cruciales de notre profession.

Avant de terminer, je tiens à remercier la Société canadienne de psychologie de m'avoir donné l'occasion d'écrire la chronique du Comité des affaires professionnelles pendant les quatre dernières années. Puisque je m'apprête à quitter le conseil d'administration, je veux exprimer ma gratitude aux membres pour les nombreux commentaires positifs qu'ils ont faits sur mes chroniques. Je veux également remercier les membres et le personnel de la SCP, ainsi que les différents membres du conseil d'administration et directeurs généraux, qui m'ont aidé à accomplir les activités que j'ai entreprises au nom de notre profession.

Mes remerciements vont en particulier à Dr. John Service et Dr. Karen Cohen. Je tiens à souligner que, au cours des neuf dernières années, j'ai eu la chance de travailler avec elle et je suis convaincu que notre association sera entre très bonnes mains sous la gouverne de notre nouvelle directrice générale.

En dernier lieu, je veux exprimer mon solide appui à Dr. Martin Antony, notre nouveau président désigné. Il est l'un des psychologues les plus éminents et les plus actifs du pays. Psychologue diligent et brillant, il fera un travail exceptionnel. Nous devons nous compter privilégiés qu'il ait accepté la charge importante qu'est celle du président, un poste qui l'amènera à faire figure de leader et de porte-parole de notre profession.

PSYNOPSIS

est disponible sur l'internet au www.cpa.ca